
P L Z E Ň S K É  D I E C É Z E

Zahájili jsme tříletý proces 
synody

„Diecézní synoda je jako valčík, 
tanec tří kroků. Budeme si klást tři 
otázky: Kde jsme? Kam máme jít? 
Kudy půjdeme?“ říká v rozhovoru 
generální vikář Petr Hruška.

1
24





3Název kapitoly

Co si do Nového roku popřát? Co vzít, co 
odložit, kam jít, kdy zůstat stát? Ohlížím se 
za měsíci, které uplynuly jak voda, zůstala 
po nich jen vzpomínka, a i ta časem vybled-
ne. Když jsem byla mladší, měla jsem plnou 
hlavu nápadů a vizí, co bych mohla zlepšit, 
čemu by se dalo věnovat víc času, co nového 
poznám a jak budu studovat, aspoň cizí jazyk. 
Dnes už vím, že toho moc nezměním. Tiše 
a pokorně se rozloučím se starým rokem. 
Poděkuji z hloubi celého svého srdce, neboť 
je za co děkovat. Bolavé pohladím, a je-li to 
možné, odpustím. Krásné uložím v srdci na 

místo, kde hromadím poklady svého daru 
života. Naplňuje mě pokoj a vděčnost za 
všechna dobra, která až po okraj naplnila mé 
dny. To Ty, Bože, laskavý a milosrdný Otče, jsi 
Dárcem a Darem největším. Tobě svěřuji své 
dny nového roku, který mně a nám dáváš, 
a spolu s moudrými předky se modlím: „Dej 
mi sílu unésti všechno, co změnit nemám sil. 
Odvahu, abych to nač stačím, na tomto světě 
pozměnil. A také moudrost, abych znal, a od 
sebe to rozeznal.“ (Jan Skácel, Básně). Přeji 
požehnaný a blažený každý den Nového roku. 

Majka Lachmanová
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4 Co se stalo

Biskup Holub požehnal varhany a kostelem se rozezněl zpěv 
ptáků. Marek Badida

Venku padal tiše sníh a v okně kostela se svítilo. Šlo o okno, kde se nacházejí varhany. Trochu 
mi těch varhanářů z dílny pana Vorlíčka bylo líto. Venku tma, zima a oni musí večer co večer, 
dlouhé hodiny ladit varhany. Datum slavnosti se neúprosně blížil a všechno muselo klapnout. 
Určitě to dalo zabrat, jak nám pak s úsměvem prozradil pan Vorlíček: „Šli jsme do krve!“

Datum jsme museli stanovit už v létě. Varhany obvykle požehnává biskup diecéze, a proto to 
chtělo domluvit minimálně půl roku předem. Padlo to na první adventní neděli, a to i proto, 
abychom dodrželi slovo: „že půlnoční mše bude už za doprovodu zrestaurovaných varhan 
v kostele sv. Apolináře“.

Nastal den „D“ a lidi začali pomalu přicházet do kostela. Venku, nedaleko kostela si svůj „tábor“ 
rozložili místní hasiči a připravovali svařák a guláš. Mrzlo, tak to určitě padne vhod. Varhanice 
poslala zprávu: „Tak příjezd cca 12:20, cesta je hrozná.“ Původně plánovala dostavit se už ve 
12:00. To chladné počasí určitě některé odradilo.

Slavnost podle plánu začala ve 14:00 úvodními pozdravy a děkováním. Zazněl i potlesk „na 
přivítání“ varhanám, které se po dlouhé době vrátily na své místo, a pak se slova ujal pan biskup 
Holub. Zaznělo Boží slovo, modlitba požehnání pokropením svěcenou vodou a vtipná poznámka: 
„Tak paní varhanice předveďte nám katalog ptáků!“

Proč zrovna taková poznámka? Následoval první koncert oživených varhan a umělkyně – Marie 
Pochopová se rozhodla pro skladby s názvem: „Katalog ptáků.“ Někdo by možná v prosinci, 
v první adventní neděli očekával vánoční melodie. Ale ona rozhodla jinak. A kéž by to mělo 
prorocký nádech, že nové varhany přinesou s sebou „nové jaro“.

Co se stalo
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„Jedna vlaštovka jaro nenadělá!“ Známe to přísloví. Ale to, že se varhany rozezněly, to není 
záležitost „jedné vlaštovky“. Mnozí přispěli k tomuto dílu a za to jim patří velké díky. A přestože 
bylo 3. prosince, a venku mrzlo, tak v kostele jsme mohli uslyšet i hlas kukačky, nebo sýkorky, 
nebo skladby, které lahodně připomínaly zpěv ptáků. Bohu i Vám všem, DÍKY! Nemocné varhany 
ožily, aby nám v Horšovském Týně bylo do zpěvu!

O duchovní obnově P. Karla Satorii Petr Jankovec

Možná se i u vás doma občas stane, že se vrátíte v neděli z kostela a každý člen z rodiny si 
z kázání pamatuje jinou část.

Myslím si, že ohledně obnovy to platí dvojnásobně. Všichni se jistě shodneme na tom, že po 
organizační stránce bylo vše perfektně připraveno (včetně výborného oběda). Celou obnovu 
provázala srdečná atmosféra, měl jsem pocit, že všichni účastníci obnovy byli na stejné vlně.

Když už žít – tak navždy… to bylo téma dané obnovy.
P. Karel Satoria obnovu začal: „Procitnutí pravdě o nás je, že nám uniká radost. Pošli 

dál!...Radost. Hic et nunc…teď a tady.“ S čím jsem nejdříve bojoval bylo další téma, ale 
postupně jsem mu přišel na chuť: „Nechtěj méně, než se ti dává.“ I svatá Tereza napsala: 
„Slovo chci je nejdůležitější v životě.“ Nemáme být troškaři, radost z víry vyměňujeme 
za pocit, udělali jsme, co se žádá… farizeové a zákoníci nebyli zlí, jen chtěli od svého 
náboženství málo.
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Pak se mi líbila část o víře. „Co je to víra? Víra je proces v tobě. Ty jsi na něco narazil a teď to 
zkoumáš. Není to zabetonování, pořád se ptám.“ Za to jsem byl rád a trochu mi to připomínalo 
knížku od Tomáše Halíka „Co je bez chvění, není pevné“. V poslední době narážím na lidi, kteří 
v otázce víry mají vše jasné a nechtějí nic měnit a o ničem přemýšlet. Přiznávám, že někdy jim 
i závidím, mají to v lecčem jednodušší.

P. Karel Satoria od tohoto poznávání a ptaní se plynule přešel k modlitbě: „Bůh chce být stále 
poznáván, k tomu je dobrým nástrojem modlitba.“

S modlitbou je to jako s kondicí, můžeš ji taky pomalu cvičit. Zaujala mě i řečnická otázka: 
„Jak se Ježíš celou noc modlil?“ Asi to nevíme, ale asi nestřídal jednu modlitbu za druhou, jak 
to děláme my. Modlitba mě někam dostává, od slov do ticha. Nemáme se bát ticha. Možná to 
můžeme zkusit po našich modlitbách, ztišit se a neodejít. V této Boží tiché přítomnosti mohu 
dělat i každodenní práci.

Tak to jsou střípky z obnovy, které jsem si zapamatoval já.
Moc děkuji za pozvání.

Kostel v Přešticích je po rozsáhlých opravách opět zpřístupněn. 
www.plzen.rozhlas.cz

Kostel Nanebevzetí Panny Marie v Přešticích patří k nejvýznamnějším památkám svého druhu 
v rámci plzeňské diecéze. Po rekonstrukci byl nyní znovu otevřen veřejnosti.

Oprava barokního chrámu od stavitele Kiliána Ignáce Dientzenhofera trvala přes dva roky. Přispěla 
na ni Evropská unie, ale také Plzeňský kraj nebo město Přeštice. Stála zhruba 85 milionů korun.

Hlavním bodem slavnostního znovuotevření kostela byla bohoslužba, kterou odsloužil plzeňský 
biskup Tomáš Holub. Ten prozradil, že přeštický kostel byl v minulosti jedním z kandidátů na 
biskupský kostel. „Je nádherný a má i velkou historickou hodnotu. Patří k nejvýznamnějším kos-
telům v diecézi,“ nechal se slyšet. Jedinečnost 
této stavby s výraznou červeno-bílou fasádou 
potvrdil i autor projektu opravy, architekt Jan 
Soukup. Dle jeho slov nabízí prostorovou 
svobodu, již člověk pocítí, jakmile vstoupí do-
vnitř. Za zmínku stojí také dominantní poloha 
kostela v krajině.

„Co se týče oprav, nejvíce je asi vidět obno-
va fasády. Došlo také k odvodnění kostela. 
Vybudovala se celá elektroinstalace, opravily 
se podlahy, v lavicích jsou nově vyhřívané 
sedáky, kostel disponuje novým ozvučením. 
Také se restaurovalo asi devadesát procent 
mobiliáře,“ prozradila projektová manažerka 
plzeňského biskupství Iva Fictumová. Kompletně 
opravený kostel si mohou lidé prohlédnout 
třeba při bohoslužbách, které se tu slouží 
téměř každý den.
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Okénko pro děti

Tři králové a tradiční Tříkrálová sbírka

Napiš na čepici počáteční písmeno jména krále. 
Barbora Švédová
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Nikdo nemůže žít bez modlitby. Ani ten, kdo 
se považuje za nevěřícího. Nikdo nemůže žít 
bez modlitby, protože všichni se navzájem 
potřebujeme. Každý z nás má potřebu s někým 
mluvit, o něco žádat, děkovat… Nikdo nemůže 
žít jen sám pro sebe a nikdo si nemůže ani sám 
vystačit. A modlitba není nějakým shlukem 
slov, modlitba je vztah. Snad právě proto stojí 
modlitba Otče náš v samém středu evangelia. 
Ježíšova zvěst není shrnuta v nějaké nauce, 
pravdě nebo souboru dogmat, ale v modlitbě, 
ve vztahu.

„Pane, nauč nás modlit se, jako i Jan naučil 
své učedníky.“ (Lk 11,1) Tehdy se totiž každý 
mistr – rabi odlišoval od jiného právě mod-

litbou, každá škola spirituality se odlišovala 
od jiné modlitbou. Ale taková modlitba byla 
něčím jako životním pravidlem, modlitba se 
měla stát normou života těch, kdo danou školu 
nebo rabiho následovali. Proto učedníci prosí 
Ježíše, aby je naučil se modlit. Protože jde 
o život. Modlitba není odříkávání formulek, 
ale je pravidlem, které stojí u základu života 
učedníků. Tak je modlitba Páně základní 
charakteristikou Kristova následování. Mod-
litba, víra, liturgie nesmí být nikdy odděleny 
od svědectví, od života. Učeně se říká, že „lex 
orandi“ se musí stát „lex vivendi“, tedy že se 
to, jak se modlíme, musí projevit v tom, jak 
žijeme. A platí to i naopak.  Pro nás křesťany 

Teologické okénko  
Rok s modlitbou Otče náš

Tento rok se v této rubrice budeme věnovat modlitbě Otče 
náš, kterou nám po jednotlivých částech představí kněží 
plzeňské diecéze.
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Pane, nauč nás modlit se.  Vlastimil Kadlec, OMI

tedy všechno závisí na tom, jestli Otče náš 
žijeme, nebo ne, a ne jestli ho odříkáváme. 
Modlitba tedy plodí život.

Zároveň ale život modlitbě také předchází. 
Jak říká jeden můj oblíbený autor, modlitba 
není prvním skutkem člověka, na počátku je 
existenční šok. Modlitbě předchází zkušenost, 
bolest, radost, výkřik, úsměv, slzy, láska… 
Z těch se pak rodí modlitba jako prosba, 
chvála, přímluva, hádka… Aby se tedy člověk 
mohl modlit, musí být nejprve pořádně živý! A 
totéž platí i pro Ježíšovu modlitbu Otče náš. To 
typické oslovení „Abbà, Otče“ Ježíš vyslovuje 
v situaci ohromné úzkosti: „Má duše je smutná až 
k smrti.“ (Mk 14,34), vyslovuje ho v Getsemanské 
zahradě, tedy v okamžiku, kdy už ví, že jediná 
budoucnost, která se před ním otevírá, je smrt. 
Vyslovuje ho v situaci toho, kterému se hroutí 
život, bortí se mu celý životní plán. A tehdy 
„trochu poodešel, padl na zem a modlil se, aby 

ho, jestliže je to možné, minula ta hodina a řekl: 
„Abba, Otče…“ (Mk 14,35-36) 

Modlitbu Otče náš můžeme tedy pochopit jen 
v této situaci „existenčního šoku“. Ježíš nám 
skrze ni nepředal formulku, kterou bychom 
měli věrně opakovat, ale spíš způsob, kterým 
se můžeme modlit tak, jak se modlil on. „Nauč 
nás modlit se“ neznamená „nauč nás modlitbu“. 
Ježíš nás neučí slova, ale to, jakým způsobem 
se vztahovat k Bohu, jakým způsobem žít jedni 
s druhými, jakým způsobem být uprostřed 
světa. O tom promlouvají slova modlitby Otče 
náš. „Jak“ je důležitější než „co“. Ježíšova škola 
modlitby tedy předpokládá školu života: jak 
máme žít, abychom se tímto způsobem mohli 
modlit. Znalosti o Božím království nestačí, je 
třeba být součástí tohoto Kristova dobrodruž-
ství. Se všemi „šoky“, které přináší. Jde totiž 
o život. O život, ze kterého se modlitba rodí 
a který z modlitby vyvěrá.
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Začala diecézní synoda plzeňské diecéze. Její přípravu měl na starost úzký tým, jehož mo-
torem byl generální vikář Petr Hruška. Na konci roku jsme se ho proto zeptali, jak přípravy 
probíhaly a co on osobně od právě zahájené diecézní synody očekává.

Rozhovor o synodě 
s generálním vikářem 
Petrem Hruškou

Synoda – cizí slovo, které se posledních 
několik let objevuje ve veřejném prostoru 
v souvislosti se synodou o Amazonii, celo-
světovou Synodou o synodalitě a teď i u nás 
v plzeňské diecézi v souvislosti s dicecézní 
synodou. Možná se ale člověk toho pojmu 
i po těch letech trochu zalekne a neví, co 
přesně si pod ním představit. Jaká je vaše 
definice a vysvětlení pojmu synoda? 

Rád se vracím k řeckým kořenům toho slova –  
syn hodos znamená společná cesta. Společná 
cesta ve smyslu společenství srdcí, společná 
cesta jako dovednost jít společně a také cesta 

jako struktura, tedy všechny ty patníky, asfalt, 
kameny… Když se ovšem dnes řekne synoda 
v církvi, tak je tím míněna společná porada na 
cestě církve. V nějaké zásadní, důležité, možná 
krizové chvíli se církev setkává na jednom místě, 
aby se poradila o budoucnosti. 

Proč podle vás plzeňská diecéze synodu 
potřebuje? Je tedy v krizi?

Je mi blízké vysvětlení slova krize vycházející 
ze dvou znaků, které se v čínštině společně 
používají pro vyjádření situace krize – jeden 
z nich znamená nebezpečí a ten druhý příle-



žitost. Myslím si, že hrozí, že plzeňská diecéze 
ustrne v nějakých strukturách a zvycích, které 
už nejsou funkční, a že se příliš soustředíme na 
všechna ta nebezpečí, která nás ohrožují. A že pak 
neuvidíme tu příležitost – šanci, která je s těmito 
nebezpečími úzce spojená. A synoda je pro mě 
nadějí, že budeme moci zahlédnout právě i tu 
šanci. Šanci k růstu něčeho, co ještě nevidíme. 

My tento rozhovor, který vychází v lednovém 
čísle Zpravodaje plzeňské diecéze, natáčíme 
v prosinci, tedy ještě před samotným zaháje-
ním diecézní synody. Jak probíhala příprava? 

Jsem rád, že se ta příprava už chýlí ke konci. 
Bylo třeba vyřešit spoustu strukturálních, ad-
ministrativních, právních věcí. Protože chceme, 
abychom se pohybovali v mantinelech, které jsou 
dnes v církvi dané. Vyžadovalo to např. vytvořit 
organizační řád synody, volební pravidla, která 
by přesně definovala, kdo, jak a kým může být 
zvolený jako synodní delegát (který bude mít 
hlasovací právo při velkých generálních shro-
mážděních). Zároveň je třeba, aby nastavená 
pravidla byla funkční. Aby vytvářela prostor pro 
život a překvapení, aby nás nesvazovala. To je 
asi největší dilema té přípravy – jak nastavit 
struktury, aby byly podpůrné, a ne svazující. 

Jak dlouho příprava trvala a kolik lidí se na 
ní podílelo? 

Vlastní příprava začala už někdy v létě, když 
biskup Tomáš tento proces inicioval. Začali 
jsme se radit s úzkým okruhem lidí, s kněžskou 
i s diecézní pastorační radou. Na té vlastní 
přípravě se s Tomášem podíleli tři lidé, které 
jmenoval jako přípravný tým. Později se ta 
skupinka rozrostla na současných šest členů 
a začlenila se do tzv. synodní rady, která už 
je velmi reprezentativní. Jde o dvaadvacet 
lidí,  kteří mají po dvojicích na starost určité 
oblasti, jako jsou liturgie, právo, teologie apod. 
Důležitá je rovněž spiritualita, aby synoda byla 
dobře doprovázená duchovně, či potřeba být 
spojeni s historií diecéze skrze pamětníky 
schopné zprostředkovat zkušenost dosavadní 
cesty. Členové synodní rady jsou zároveň lidé 
širokého duchovního, teologického i církevní-
ho spektra, abychom už teď, v přípravné fázi, 
zahrnuli různé proudy v církvi. Aby všichni 
věděli, že nejsou vyloučeni, že mají v  diecézní 
synodě své místo. 

Diecézní synoda bude trvat zhruba tři roky, 
což je poměrně dlouhý proces. Jak bude ten 
proces probíhat, jaké jsou jeho fáze? 
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Je to takový trojkrok – jakýsi valčík. Tanec 
tří kroků. Nejprve se podíváme na to, kde 
jsme, v jaké jsme situaci. Chceme to popsat 
a přijmout. Druhý rok se chceme dívat dopře-
du, a to ve světle Synody o synodalitě, která, 
doufáme, nám k tomu řekne podstatné věci. 
Chceme se ptát, kam chceme jít, jaký je náš 
cíl. Třetí krok má pak směřovat k praxi – co to 
pro nás konkrétně znamená, jaké konkrétní 
kroky chceme udělat v nejbližších letech, aby 
se naše diecéze mohla dobře rozvíjet a sloužit 
evangeliem lidem v ní žijícím. 

Tedy: Kde jsme? Kam máme jít? Kudy půjdeme? 

Synodní proces určitě vyvolává v lidech 
mnohá očekávání. Co bude synoda řešit a co 
řešit naopak nebude? 

Rádi bychom se ptali na to, jak v naší diecézi 
můžeme žít a jakými způsoby můžeme přispět 
k tomu, aby se co nejvíce lidí setkalo s Kristem. 
Zadruhé jak uspořádat pastoraci a slábnoucí síly 
v diecézi, jak územně, tak v rámci různých rolí a 
kompetencí, aby se toto poslání pomáhat lidem 
setkat se s Kristem mohlo dobře naplňovat. Zatřetí 
jakým způsobem budeme toto vše financovat. 

To jsou otázky už mnohokrát diskutované, 
prezentované, zveřejněné. Možná bych k tomu 

dodal ještě svůj osobní pohled – myslím, nebo 
spíš doufám, že kromě těch praktických otázek 
synoda umožní také růst vzájemné důvěry. 
Protože v naší diecézi dlouhodobě cítím velký 
deficit vzájemné důvěry přes hranice různých 
skupin, vztahů, zaměření, či spiritualit. Jako 
by si každý šel po svém a říkal si, že jeho cesta 
je nejlepší a ty ostatní jsou mimo. Doufám, že 
v rámci té společné synodní cesty bychom mohli 
nacházet způsoby, jak obnovovat důvěru, že to ti 
druzí myslí dobře, abychom si začali naslouchat. 
Těším se tedy, že synoda bude prostorem pro 
obnovování vzájemné důvěry. 

Je podle vás synoda důsledkem nějakých 
změn uvnitř církve? Zažíváme třeba částečný 
odklon od striktně hierarchické struktury 
k většímu zapojení všech věřících do roz-
hodovacích procesů? 

Já to nevidím jako odklon od hierarchické 
struktury církve, ale jako prohloubené pochopení 
toho, čím hierarchická struktura církve ve své 
hloubce je. Už na 2. vatikánském koncilu před 
téměř 60 lety se mluvilo o svátostném kněžství 
jako o službě všem věřícím, kteří jsou nositeli 
všeobecného kněžství. Kněz je služebníkem 
té široké komunity, na kterou se dnes dává 



důraz. Jde o společnou cestu všech. Synodalita 
mluví o společenství, o vztazích, o komunitě. 
Ale podstatou synodality je zároveň služebná 
role svátostného kněžství pro všechny lidi. Tak 
doufám, že během synody se naučíme téhle 
vyváženosti. Že nejsme schopni žít jako Boží lid, 
aniž bychom si naslouchali navzájem, aniž by 
biskupové, kněží a jáhnové opravdu radikálně 
sloužili ostatním věřícím, a nesnažili se nad jejich 
vírou či nad jejich životy panovat.

Hovoříte o tom, že je potřeba naslouchat, že 
se těšíte na to, že lidé budou moci v rámci 
synody vyjádřit své názory. Jak bude probíhat 
rozlišování, kterým těm názorům budete 
řekněme více naslouchat? Bude se hlasovat, 
nebo to bude na biskupově zvážení? 

Chceme se inspirovat procesy ze světové 
synody, kdy v první fázi se naslouchalo velmi 
široce, sbíraly se všechny možné podněty, 
v rámci malých a větších skupin i dalších celků. 
Tak chceme postupovat v první části každé 
z těch tří etap, z čehož vznikne pracovní ma-
teriál k tématům tří základních otázek (misie, 
uspořádání a hospodaření). Tento materiál 
pak bude pokaždé přinesen na třídenní setkání 
všech zvolených delegátů, kde se budeme nad 
získanými podněty společně modlit a společně 

rozlišovat, co je pro diecézi opravdu důležité. 
Delegáti budou mít také možnost o závěreč-
ných doporučeních hlasovat a biskup Tomáš 
už prohlásil, že si přeje, aby se o důležitých 
otázkách hlasovalo dvoutřetinovou většinou. 
Tato doporučení budou předložena biskupovi, 
který ovšem bude také součástí prvotního roz-
lišování. Bude tak připraven naslouchat těmto 
doporučením a přijmout je za svá. Samozřejmě 
s výjimkou záležitostí, které by před Bohem 
rozlišil jako záležitosti, které odporují evangeliu. 

Nechci, abyste předjímal výstupy synody. Ale 
co vy osobně od synody očekáváte?

Jak už jsem říkal, pro mě je – kromě praktic-
kých odpovědí na ty tři základní otázky - velmi 
důležité obnovení důvěry. Bez ní můžeme mít 
všechno perfektně manažersky naplánované, 
ale nic stejně nebude fungovat, protože to 
nebude mít čas k růstu. Doufám také v obno-
vení chuti jít společně dál i přes hranice všech 
možných rozdělení. A moc se těším na to, že 
na té společné cestě nám ani ty nejpalčivější 
problémy nezabrání vidět, kde “bydlí Mistr“, 
a z toho čerpat společnou naději. Vždyť k tomu 
nás vede i motto tohoto roku: „Mistře, kde 
bydlíš? – Pojďte a uvidíte!“

Rozhovor připravil Pavel Říha v prosinci 2023
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14 Dopis do farnosti

Ve Švihově 3. prosince 2023

Milá švihovská farnosti, otče Tomáši, sestry 
a bratři, 

svoje vizitace v klatovském vikariátu jsem 
začal právě u Vás a byl to začátek nejen velmi 
intenzivní, ale také velmi radostný.

Jste farností, kterou již mnoho let jako du-
chovní pastýř vede otec Tomáš Kowalik. A je 
to na ní znát.

Otec Tomáš totiž není pouze tím, kdo velmi 
dbá, aby Vaše kostely byly čisté a krásně uklize-
né, ale také ve svém pastoračním úsilí vtiskuje 
do života Vaší farnosti nezaměnitelný způsob 
zbožnosti i otevřenosti vůči okolí.

Mohl jsem tak od Vaší pastorační rady slyšet 
o poutích po Vašich kostelích pokaždé, když se 
v některém z nich slaví patrocinium. To vnímám 
jako naprosto skvělé a mám velkou radost, že 
se to stalo přirozenou součástí Vašeho farního 
života. A když se k tomu ještě v Dolanech přidá 
pozvání pro všechny na kolotoč, je z toho udá-
lost, o které se nejen široko daleko mluví, ale 
která také ukazuje našemu hledajícímu okolí 
radost ze života z víry.

O dobré spolupráci s okolím jsem slyšel i od 
pana starosty ze Švihova i od pánů starostů a paní 
starostky, s kterými jsem se potkal na oběd. 

Děkuji těm z představitelů obcí, kteří si na 
mě udělali čas, a musím říci, že společně 

Biskup Tomáš se v rámci kanonických vizitací v prosinci vydal do 
farnosti Švihov. Níže vám předkládáme jeho dopis, který adresu-
je do této farnosti.

Dopis do farnosti         Švihov
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strávený oběd, na který nás všechny pozval 
pan starosta z Dolan, byl časem nejen velmi 
intenzivních rozhovorů o věcech současného 
pohnutého světa, ale také časem vysvětlování 
si zcela konkrétních majetkových otázek, které 
farnost s jednotlivými obcemi řeší. Vnímal 
jsem při rozhovoru vzájemnou vstřícnost. 
Zároveň jsem si ale odnesl i poučení, co 
je třeba, abychom my na biskupství dělali 
lépe, když komunikujeme jak s farností, tak 
následně i s obcemi.

Jsem otci Tomášovi vděčný, že do mého 
pátečního nabitého programu ve Vaší farnosti 
zařadil i návštěvu dvou škol. Beseda s žáky 5. až 
7. třídy zde ve Švihově i roztomilé povídání 

s prvňáčky až čtvrťáky v malé dolanské škole 
byly pro mne velkou radostí.

Při rozhovoru s pastorační radou i při něko-
lika návštěvách ve Vašich rodinách jsem pak 
s velkou radostí naslouchal tomu, co se v této 
farnosti daří. Slyšel jsem o aktivním zapojení 
do tříkrálové sbírky společně se skauty, o ka-
ždoroční výrobě adventních věnců zde na 
faře, o pořádání dnů klatovského vikariátu či 
o otevřené farní zahradě, na kterou přicházejí 
maminky s dětmi, protože se částečně promě-
nila v dětské hřiště. Z mnoha stran také zaznělo 
velké ocenění služby sestry Gonzagy, která již 
po mnoho let obětavě dojíždí z Budějovic, aby 
ve Vaší farnosti pečovala o děti. 

Dopis do farnosti         Švihov
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Slyšel jsem ale také o starostech, kterými je 
nedostatek nových ministrantských posil a obava 
ze stárnutí celé Vaší farnosti. Vnímal jsem, jak 
členy a členky pastorační rady zaměstnává 
přemýšlení, jak znovu aktivovat některé z Vás, 
kteří se po covidu vytratili z aktivního života 
farního společenství.

Zde bych vás, sestry a bratři, chtěl moc po-
vzbudit, abyste naši diecézní synodu, do které 
vstoupíme na začátku příštího roku, vzali právě 
jako možnost, jak společně v naslouchání a mod-
litbě hledat způsoby větší aktivity Vás všech. 
Aktivity, ze které byste měli radost a která by 
vás víc přitáhla k Pánu Bohu i k sobě navzájem.

Samozřejmě jsme se při mé návštěvě dotkli 
také věcí hospodaření. Vyzdvihl jsem, že jste 
první farností v mé vizitační historii, ve které 
ekonomické oddělení diecéze mi ve své zprávě 
napsalo, že nenašlo vůbec žádné nedostatky. 
K tomu gratuluji všem, kteří se o finance a hos-
podaření v této farnosti starají. Mám z toho 
opravdu velkou radost.

Protože jste farnost, která nepatří mezi 
nejchudší, vyzýval jsem ekonomickou i pas-
torační radu k přemýšlení, zda by nebylo 
vhodné, aby každoročně část prostředků, 
které máte k dispozici, byla využita k přímé 
pastorační a misijní činnosti. Je jistě důle-
žité poctivě se starat o Vaše kostely a Vy to 
děláte s velkou zodpovědností, nicméně 
ještě důležitější je starat se o hlásání evan-
gelia a tato věc potřebuje jistě i své určité 
finanční zajištění.

Sestry a bratři,  děkuji Vám, že zde ve 
Švihově a v okolních vesnicích žijete víru 
s radostí a nadějí. Modlím se za Vás, abys-
te našli způsoby, jak svoji víru předávat 
dál a jak se o radost z pokladu víry dělit 
s ostatními.

Milí, mám z Vás radost a v důvěře v Boží 
blízkost Vám žehnám ve jménu Otce i Syna 
i Ducha svatého.

Váš biskup Tomáš
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Pozvání k Tříkrálové sbírce
„Christus mansionem benedicat“ neboli: „Ať Kristus požehná tomuto domu.“ Toto požehnání 

budou v písmenech K+M+B psát koledníci svěcenými křídami na futra, dveře či vrátka za zpěvu 
koled při 24. ročníku Tříkrálové sbírky. Koledování tříkrálových skupinek proběhne ve dnech 
1.–14. ledna 2024. Ve stejném termínu budou na některých veřejných místech rozmístěny 
i statické kasičky.

Na pomoc potřebným bude možnost přispět i dalšími způsoby. Pokud se s koledníky nepotkáte, 
je na oficiálním webu sbírky www.trikralovasbirka.cz celoročně otevřena platební brána (online 
kasička), do níž je možné vyplnit PSČ, obec či název konkrétní charity, a vybrat tak místo, kde 
darované peníze pomohou. Prostřednictvím dárcovských SMS bude možné přispívat během 
Tříkrálového koncertu vysílaného živě 7. ledna od 18:00 na ČT1. Darovat lze také bankovními 
převody s uvedením variabilního symbolu koledující organizace nebo prostřednictvím QR kódů 
charit, které budete moci nalézt na části tříkrálových pokladniček nebo v letácích. Všechny 
možnosti včetně konkrétních variabilních symbolů a QR kódů jsou k nalezení na webu Diecézní 
charity Plzeň (www.dchp.cz).

Jak jsou využívány peníze z Tříkrálové sbírky?
65 % vybraných prostředků se vrací místním charitám a dalším koledujícím organizacím, 

které je vykoledovaly, 15 % je určeno na podporu sociálních služeb a projektů diecézní charity 
(pomáhající ve dvou krajích), 10 % připadá na rozvojové projekty v zahraničí (v případě plzeňské 
diecéze jde zejména o podporu vzdělávání chudých dětí v Jižní Americe), 5 % připadá na projekty 
a služby Charity Česká republika a 5 % jsou zákonné režie sbírky.

Koledující organizace předem formulují záměry své pomoci, které jsou pak schvalovány 
diecézní tříkrálovou komisí, v jejímž čele stojí Mons. František Radkovský, emeritní biskup 
plzeňský a současný prezident Diecézní charity Plzeň. Záměrů je pro 24. ročník sbírky připra-
veno více než 50 a jsou zveřejněny jak na webu Diecézní charity Plzeň, tak na oficiálním webu 
www.trikralovasbirka.cz. Ze zdrojů Tříkrálové sbírky jsou pak podpořeny vybrané charitní sociální 

Z charitního života
v západních Čechách
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služby, starající se například o handicapované, seniory, matky s dětmi v tísni, lidi bez domova, 
děti ze sociálně znevýhodněných poměrů, chronicky nemocné a další. Přímá pomoc ze sbírky 
jde také potřebným jednotlivcům i rodinám vytipovaným ve farnostech.

Biskup Tomáš Holub zahájí Tříkrálovou sbírku v obou 
krajských městech diecéze a vyjde zde na koledu

V obcích a městech plzeňské diecéze se připravuje řada místních zahájení a dalších dopro-
vodných akcí. Do několika z nich se zapojí biskup plzeňský Tomáš Holub. Ve středu 3. ledna 
dopoledne zahájí Tříkrálovou sbírku v Karlových Varech za účasti hejtmana Karlovarského kraje 
Petra Kulhánka a primátorky Karlových Varů Andrey Pfeffer Ferklové. Průvod královské družiny 
s koledníky vyrazí v 10:00 od Magistrátu města Karlovy Vary k Hlavní poště, před níž o čtvrt 
hodiny později proběhne slavnostní zahájení sbírky spojené s požehnáním koledníkům. Poté 
spolu tři králové vyjdou na koledu Kraje + Města + Biskupství. Ve čtvrtek 4. ledna proběhne od 
16:00 zahájení Tříkrálové sbírky v mázhauzu plzeňské radnice a otec biskup posléze požehná 
koledníkům v katedrále sv. Bartoloměje. V pátek 5. ledna pak vyrazí na koledu Kraje + Města + 
Biskupství v Plzni, a to spolu s hejtmanem Plzeňského kraje Rudolfem Špotákem a plzeňským 
primátorem Romanem Zarzyckým.

Výběr z dalších tříkrálových akcí:
Domažlice

Slavnostní zahájení proběhne v sobotu 6. ledna ve 13:00 v kostele Narození Panny Marie.

Cheb
Slavnostní ekumenické zahájení Tříkrálové sbírky proběhne v pátek 5. ledna od 17:00 v chrámu 

sv. Mikuláše a Alžběty.

Chodov
6. ledna od 19:00 je v Klubovně Čtyřka na programu Tříkrálové muzicírování.

Jindřichovice
6. ledna od 10:00 proběhne zahájení Tříkrálové sbírky v kostele sv. Martina.

Karlovy Vary
6. ledna od 18:00 vystoupí na Tříkrálovém koncertě v kostele Nanebevstoupení Páně ve Staré 

Roli skupina LeLeBAND – ukulele orchestr.
9. ledna od 18:00 se bude v restauraci U Kubrychtů (Moskevská 1457) konat Tříkrálový koncert 

akordeonisty Tomáše Mauera s repertoárem temperamentní tradiční hudby z Irska, Balkánu, 
Bosny, Moravy apod.

Klatovy
Zahájení Tříkrálové sbírky s žehnáním koledníkům proběhne 3. ledna od 15:00 na zahradě 

Domova pokojného stáří Oblastní charity Klatovy.
Tříkrálový koncert se uskuteční v Jezuitském kostele v Klatovech 5. ledna od 18:00. Vystoupí 

Sedmikrásky, Gospel Time, H®OŠI, Camerata a klatovská ZUŠ.
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Plzeň
Po zahájení Tříkrálové sbírky 4. ledna od 16:00 v mázhauzu plzeňské radnice bude v katedrále 

sv. Bartoloměje k vidění Staroplzenecký Živý Betlém.
7. ledna projde Plzní Tříkrálový pochod k Ježíšku. Začíná se na náměstí Republiky ve 14:00 

a končí se v kostele U Ježíška. Od 15:00 zde bude také k vidění Staroplzenecký Živý Betlém, od 
16:00 začne poutní mše za doprovodu pěveckého sboru Vox imperfekta.

Sokolov
3. ledna od 18:00 proběhne zahájení Tříkrálové sbírky v kostele sv. Jakuba.

Tachov
Tříkrálový koncert se uskuteční 7. ledna od 15:00 v Muzeu Českého lesa.

Sbírky na podporu charitních zařízení v diecézi
Dvě charity se ucházejí o podporu veřejnosti v programu ČSOB pomáhá regionům. Sbírky 

fungují tak, že čím více veřejnost přispěje, tím více přispěje i ČSOB, která sbírky zaštiťuje.
Cílem Farní charity Karlovy Vary je zvýšit kvalitu poskytované služby klientům v Týdenním 

stacionáři pro seniory, který je certifikovaným pracovištěm České alzheimerovské společnosti. 
Rádi by stacionář vybavili novým WC s bidetovou sprškou, chybí jim však finance. Záměr karlo-
varské charity můžete do 9. ledna podpořit na webu csobpomaharegionum.csob.cz v projektech 
vypsaných v Karlovarském kraji.

Oblastní charita Klatovy se do programu zapojila s projektem opravy fasády Domova sv. 
Zdislavy pro matky s dětmi v tísni. Domov už léta shání peníze na rekonstrukci fasády, zatím 
se podařilo opravit jen jednu stranu. Pomůžete oblastní charitě sehnat finanční prostředky 
na opravu zbylých tří stran? Záměr klatovské charity můžete do 9. ledna podpořit na webu 
csobpomaharegionum.csob.cz v projektech vypsaných v Plzeňském kraji.
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Vzdělávání pastoračních pomocníků ve farnostech
V roce 2024 pokračují setkání pro pastorační asistenty, akolyty, lektory, mimořádné služebníky 

eucharistie, katechety a další pomocníky ve farnostech. Konají se v Plzni na biskupství v diecéz-
ním sále od 9:30 do 15:30.

• 10. února – vzdělávací setkání s P. Michalem Martínkem, SDB
• 16. března – postní rekolekce  s P. Šebestiánem Smrčinou
• 19. října – vzdělávací setkání (přednášející bude upřesněn)

Přihlašování žádostí do Diecézního fondu  
na podporu pastoračních aktivit otevřeno

Fond má pomoci farnostem, spolkům a společenstvím na území diecéze pořádat akce pas-
toračního charakteru. Uzávěrka žádostí je 31. ledna 2024. Žádosti se zasílají poštou na adresu 
biskupství nebo elektronicky na e-mailovou adresu pastorační@bip.cz na formuláři, který je 
dostupný ke stažení na webu biskupství. O poskytnutí příspěvku rozhodně komise v čele s bis-
kupem, o výsledku budou žadatele informováni do 15. března 2024.

Chystáme Noc kostelů
1. února 2024 bude spuštěno přihlašování na Noc kostelů, přihlašovat jednotlivá místa můžete 

na www.nockostelu.cz.  

V adventu proběhly vánoční programy pro děti
Školy se zúčastnily adventních programů na biskupství. V letošním roce se zúčastnilo adventních 

programů na biskupství na 780 dětí ze třinácti základních škol. Děti měly možnost se dozvědět 
informace o životě sv. Martina a sv. Barbory. Každý si z adventního programu odnesl výrobek, 
který je pro něj připomínkou společného setkání.

Pastorační centrum  
informuje
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O tyto tradiční adventní programy je velký zájem a další podobnou akci pro školy biskupství 
chystá v postní době před Velikonocemi.

Plánujeme
Cesta do svobody „Bůh tak miloval svět“ – postní duchovní obnova během celé postní 
doby ONLINE

• od 11. února 2024 
• přihlášky na www.bip.cz/cestadosvobody

Ježíšova pokora – postní rekolekce s biskupem Tomášem v německém Johannisthalu.
• 8.–10. března 2024
• cena: 3 500/3 000 Kč ( jedno/dvojlůžko)
• více na www.bip.cz/reko24

S tebou mě baví svět
26.–28. dubna 2024

Víkend pro tátu a dceru
v Pastoračním centru Horní Blatná, cena 2000 Kč/pár, více info a přihlášky na www.bip.cz/steboumebavisvet

Víkend pro matku a dceru (12–18 let)
Další z oblíbených víkendů, kdy budeme společně tvořit, tančit, sdílet, saunovat se, ale hlavně 

si to společně a s tématem Rút pořádně užijeme.
• 17.–19. května 2024
• cena: 2 000 Kč/pár
• více info a přihlášky na www.bip.cz/matkaadcera

Můžete se již hlásit na letní akce:
Koločava – Rodinná dovolená na kolech pro všechny velké i malé nadšence nejen do cyk-
listiky, ale i  do společného bytí, sdílení a výletování. 

• 7.–12. července 2024
• cena 2 800/2 200 Kč (dospělý/dítě)
• více info a přihlášky na www.bip.cz/kolocava24

ÚLeT – Prázdninové setkání pro mladé 14–18 let na bývalé gotické tvrzi v Březí u Čachrova
• 28.července – 3. srpna 2024
• cena: 3 000 Kč/osoba
• více info a přihlášky na www.bip.cz/ulet24

Komunio – Letní škola: Co je člověk? Teologická antropologie. Další pokračování letního 
vzdělávání. 

• 11.–17. srpna 2024
• Cena: 3 000/2 500 Kč (dvoj/vícelůžko)
• více info a přihlášky na  www.bip.cz/komunio24
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ředitelkou Křesťanské pedagogicko-psychologické 
poradny Plzeň.

Před pěti lety byla v Plzni na Jiráskově náměstí 
založena Křesťanská pedagogicko-psycho-
logická poradna. Můžete čtenářům přiblížit, 
čemu se poradna věnuje?

Křesťanská pedagogicko-psychologická poradna 
Plzeň je školské poradenské zařízení, které je 
zapsáno v rejstříku škol a školských zařízení. 
Z toho vyplývají zákonné povinnosti, které 
musí poradna naplňovat. Mezi nejzásadnější 
činnost poradny patří diagnostika výukových 
a výchovných obtíží u dětí od tří let do ukončení 
vyšší odborné školy. Poradna se tedy věnuje 

nejčastěji diagnostice specifických poruch 
učení a diagnostice poruch pozornosti a aktivity.

Kromě těchto stěžejních diagnóz se do naší 
poradenské péče dostanou také děti, u kterých 
zjišťujeme úroveň školní zralosti, děti vycházející 
z odlišného sociokulturního prostředí, děti s od-
lišným mateřským jazykem, děti s výchovnými 
obtížemi, děti mimořádně nadané, děti v systému 
individuálního vzdělávání (výuka v domácím 
prostředí) a v současné době často děti a do-
spívající s psychickými obtížemi. Všem těmto 
klientům, pokud se u nich objevují speciální 

Rozhovor s Evou Zábrodskou,



vzdělávací potřeby, nastavujeme společně se 
školou a rodinou tzv. podpůrná opatření do výuky.

Mezi oblíbená vyšetření také patří volba profesní 
orientace. Jedná se o vyšetření, která tradičně 
realizujeme na našich kmenových církevních 
školách. Jde o poradenský proces opřený o vy-
šetření žáka v osmé/deváté třídě a konzultaci 
mezi jím, rodinou a školou. Na základě této 
konzultace pak pomůžeme rozklíčovat obor, 
který by mohl žáka do budoucna zaujmout 
a popř. se v něm dále profesně realizovat. 
Službu samozřejmě nabízíme i všem těm, kteří 
o ni projeví zájem.

Všechna vyšetření provádí odborníci v magi-
sterském oboru psychologie a speciální peda-
gogiky. V týmu pak dále pracuje ještě metodik 
prevence. Nepostradatelná je pro poradnu 
administrativní pracovnice, osobně ji nazývám 
srdcem poradny, to je žena, která má na svých 
bedrech celou poradnu se všemi spisy, dopisy, 
lejstry, a zvláště prvotní komunikaci s rodiči 
nebo učiteli.

Velice oblíbené jsou přednášky v mateřských 
školách na téma Úroveň školní zralosti u před-
školního dítěte. Zájem o naši poradnu projevila 
i Pedagogická fakulta ZČU, jejíž posluchači 
k nám docházejí na pravidelné praxe.

Kdo patří mezi její nejčastější klienty?
Mezi největší skupinu klientů patří děti na 

prvním stupni základní školy. Žáci na druhém 
stupni základní školy pak nejčastěji přicházejí na 
kontrolní vyšetření, která jsou v intervalu dvou až 
čtyř let.  Poté jsou to již zmiňovaní předškoláci 
a aktuálně velká skupina středoškoláků, které 
provádíme až k maturitní zkoušce.  

Častější jsou nyní také žádosti o individuální 
vzdělávání, které od covidového období pomalu 
narůstají. Jedná se o rodiny, které se po zralé 
úvaze rozhodnou vyučovat dítě doma nebo 
v nějaké „domoškolácké“ skupině. Jsou to 
rodiče, často erudovaní v procesu vzdělávání, 
kteří vědí, podle jakých metod chtějí děti vést, 
podle jakých učebnic chtějí postupovat atd.

Někdy o naše služby žádají rodiče dětí s lo-
gopedickými vadami, s Aspergerovým syndro-
mem, zrakovým nebo sluchovým postižením 
atd. Tyto rodiče primárně doporučujeme do 
specializovaných poraden či do speciálně 
pedagogických center.

V jakých případech mohou lidé poradnu 
oslovit?

Do poradny přicházejí rodiče dětí, které mají 
obtíže ve školních dovednostech, ve čtení, 
psaní, počítání. Rodiče dětí méně pozorných, 
neklidných. Oslovit nás mohou rodiče dětí školou 
povinných, v případě, že nemůžeme naplnit jejich 
žádost, vždy je vybavíme konkrétními kontakty.

Kdo stojí za vznikem a fungováním poradny? 
Proč je poradna v naší diecézi tak zásadní 
a důležitá?

Myšlenka na Křesťanskou PPP v Plzni mě 
uchvátila asi před deseti lety, když jsem si četla 
články v Katolickém týdeníku, kde čas od času 
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odpovídaly kolegyně z Křesťanské PPP v Praze. 
Konkrétně pak Ivana Bernardová – zakladatel-
ka poradny v Praze a její dlouholetá ředitelka 
a Marie Mesanyová – současná ředitelka pražské 
poradny. Svěřila jsem se s touto myšlenkou 
Janě Černíkové, tehdy ještě paní ředitelce Cír-
kevní střední školy ve Spáleném Poříčí, a ta mi 
pomohla myšlenku rozvést. V roce 2017 jsem 
rok pracovala právě v pražské poradně, čerpala 
informace, pročítala dokumenty, učila se, jak 
poradnu vést a zároveň paralelně vyšetřovala 
klienty.

S celou myšlenkou na poradenské dílo jsem 
společně s Ivanou Bernardovou a kolegyní 
Kateřinou Zíkovou seznámila pana biskupa 
Holuba. Ten nás vyslechl, nápad se mu zalíbil, 
zaštítil jej a se slovy „pusťte se do práce“ jsme 
zakládací listinu podepisovali na svátek sv. Jana 
Nepomuckého 16. května 2017. Po zajištění 
prostor v klášteře Dominikánů na Slovanech 
a nutných, často obtížně dosažitelných razítek, 

jsme slavnostně v září 2018 otevřeli naši malou 
poradnu.

Poradna primárně poskytuje služby církevním 
školám v Plzeňské diecézi (Církevní gymnázium, 
Církevní základní a střední škola, Mateřská škola 
kard. Berana) ale i v Diecézi českobudějovické 
a Diecézi litoměřické, tzn. pravidelně každý 
měsíc, někdy i vícekrát za měsíc kolegyně 
dojíždějí na Biskupské gymnázium a základní 
školu v Bohosudově i do Českých Budějovic. 
Samozřejmostí jsou výjezdy i do Církevní 
mateřské školy v Bohosudově a do Církevní 
mateřské školy u sv. Josefa v Českých Budějo-
vicích. V Ústí nad Labem pečujeme o Základní 
školu Karmel.

Co se za dobu fungování poradny podařilo 
a co poradnu čeká za výzvy v roce 2024?

Mám-li zhodnotit pětileté období fungování 
poradny, tak se usmívám, raduji a denně děkuji 
našemu Šéfovi. I přes pravidelný přísun drob-



25

ných překážek, neočekávaných situací, různých 
kontrol atd. vnímám poradnu jako funkční díl 
v systému celého školství. Ostatní hodnocení 
předávám našemu zřizovateli, našim klientům, 
našim výchovným poradcům, našim učitelům.

Poradna v září 2018 začínala v počtu tří za-
městnanců, nyní po pěti letech je odborných 
zaměstnanců osm. V září 2021 jsme rozšířili 
poradnu o dvě větší kanceláře.

Výzvou na rok 2024 je pro poradnu Motto: 
„Nablízku každému přicházejícímu člověku.“ 
Heslo, které si chceme denně připomínat.

Chtěla byste ještě na závěr rozhovoru něco 
dodat?

Chci vyjádřit velký dík panu biskupovi, který 
za poradnou vždy stál, pravidelně ji podporuje 
a také oceňuje její služby na veřejnosti.

Děkuji všem ředitelům, učitelům, školním 
psychologům, školním speciálním pedagogům, 

asistentům pedagoga za příkladnou spolupráci, 
za časté příklady dobré praxe. Děkuji drahým 
kolegyním z poradny Kateřině Zíkové, Markétě 
Čadové, Kamile Kotišové, Kateřině Fajtové, Vlaďce 
Smítkové, Tereze Šleisové a Lence Hirtové za 
jejich profesionální a nesmírně lidský přístup 
ke každému dítěti. Děkuji mé vlastní rodině, 
mému muži Martinovi, mým dcerám a mé 
mamince za to, že při mně vždy stáli. Děkuji 
všem rodičům, maminkám a tatínkům, kteří 
využili naše poradenské služby.

Především děkuji naším klientům, dětem, 
žákům, studentům, kteří s námi v poradně 
tráví často dlouhé hodiny. Děkuji jim za trefné 
otázky, otevřenou mysl a ochotu spolupracovat.

  Radost z narození Ježíše ať nás provází celým 
následujícím rokem 2024.

Rozhovor připravila Hana Zemenová v prosinci 
2023.
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Diecéze plzeňská
7. ledna od 10:00 Slavnostní zahájení diecézní synody v katedrále, Plzeň

Srdečně vás zveme v neděli do katedrály sv. Bartoloměje na pontifikální mši svatou s biskupem 
Tomášem Holubem a slavnostní zahájení diecézní synody. Pozvání přijal také apoštolský nuncius 
v České republice Jude Thaddeus Okolo.

Během bohoslužby bude zajištěn katechetický program pro děti v diecézním sále v přízemí 
biskupství.

Cheb
20. prosince – 7. ledna Výstava betlémů, Teplá

Srdečně zveme na výstavu betlémů do galerie Čeledník v klášteře Teplá. Otevřeno bude (kromě 
24. prosince a 1. ledna) denně od 11:00 do 15:30. Vstupné dobrovolné.

Vystavené budou Betlémy ze sbírky Lenky Scholzové a jejích přátel z klubu betlémářů doplněné 
o tradiční kusy z klášterního depozitáře. Po 7. lednu bude možné výstavu zhlédnout pouze na 
objednávku na tel. 728 457 699. Výstava končí 2. února 2024.

Karlovy Vary
7. ledna od 9:00 Česká mše vánoční J. J. Ryby: Hej, mistře, Nová Role

Během bohoslužby v kostele v Nové Roli zazní Česká mše vánoční J. J. Ryby – Hej, mistře.

Co se chystá

Veškeré plánované akce najdete na www.bip.cz
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Klatovy
3. ledna od 15:00 Zahájení Tříkrálové sbírky, Klatovy

Zahájení s požehnáním koledníkům proběhne na zahradě Domova pokojného stáří (Václavská 12).

7. ledna od 15:00 Tříkrálový koncert, Měčín
Město Měčín srdečně zve na tradiční charitativní Tříkrálový koncert do kostela sv. Mikuláše v Měčíně.

Plzeň-město
4. ledna od 16:30 Staroplzenecký Živý Betlém v Plzni, Plzeň

Staroplzenecký Živý Betlém vystoupí u příležitosti zahájení Tříkrálové sbírka v katedrále 
sv. Bartoloměje.

7.–14. ledna Společný týden modliteb, Plzeň
Více informací o jednotlivých bohoslužbách naleznete na www.bip.cz.

7. ledna od 15:00 Koncert na podporu Tříkrálové sbírky, Plzeň
Schola U REDE pořádá koncert na podporu Tříkrálové sbírky v kostele sv. Jana Nepomuckého 

v Plzni. Srdečně zveme.

7. ledna od 14:00 Tříkrálový pochod k Ježíšku, Plzeň
Pochod tří králů ke kostelu U Ježíška v Plzni vyjde ve 14:00 z nám. Republiky. Následovat 

bude představení Staroplzeneckého Živého Betlému od 15:00 a poutní mše svatá s hudebním 
doprovodem pěveckého sboru Vox imperfecta od 16:00.

Tachov
7. ledna od 8:00 Česká mše vánoční J. J. Ryby: Hej, mistře, Bor

Během bohoslužby v kostele sv. Mikuláše v Boru bude uvedena Česká mše vánoční J. J. Ryby – 
Hej, mistře. Vystoupí sbor Resonance pod vedením Jitky Chaloupkové.

13. ledna od 16:00 Večerní katechismus, Tachov
Večerní katechismus a biblická hodina proběhne na faře v Tachově. Více informací u P. V. Vojtíška.

24. ledna od 17:00 Bohoslužba u příležitosti výročí P. Holešovského, Tachov
Biskup Tomáš Holub bude sloužit mši svatou v kostele Nanebevzetí Panny Marie v Tachově 

při příležitosti výročí 90 let pana děkana Josefa Holešovského, nejstaršího sloužícího kněze 
v plzeňské diecézi. Následně bude na faře připraveno občerstvení.

27. ledna od 16:00 Večerní katechismus, Tachov
Večerní katechismus a biblická hodina proběhne na faře v Tachově. Více informací u P. V. Vojtíška

27. ledna od 20:00 Ples na zámku v Boru, Bor
Oblastní charita Bor vás srdečně zve na ples. Vstupné 300 Kč, rezervace vstupenek na telefon-

ním čísle 731 433 005. 
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Milé čtenářky a milí čtenáři,
také se vám stává, že jste vyrazili něco vyřídit 
nebo někoho přesvědčit, jisti si vlastní pravdou, 
a vrátili jste se přesvědčeni tím druhým? Mne 
takhle přesvědčil PhDr. Petr Koukal, Ph.D., že 
pro bečovské kostelní varhany nestačí střední 
oprava, ale že je nutné celkové restaurování. 
V žertu se někdy říká, že pozorný manžel má 
někdy se svou drahou výměnu názorů: přichází 
za ní se svým (názorem) – a odchází s jejím… 
Ovšem schopnost naslouchat, pochopit a jednat 
je projevem lásky.

Podobně to prožíval velký otec víry Abrahám 
(srov. Řím 4,3) s milovaným Hospodinem. Nara-
tivní Abrahámův cyklus se (zpravidla) vymezuje 
Gn 11,27–25,18. Dvě výrazné „božské rozpravy“ 
na začátku Gn 12 a 22 lze vnímat i jako klíč 
k osobnosti patriarchy i významu cyklu. Velmi 

přesně, s vícenásobnou specifikací, Hospodin 
říká, co má Abrahám opustit (12,1) nebo koho 
obětovat (22,2), a to s vizí, která je dost neurčitá. 
Má se zříci dober, jistot a radostí svého života 
a vydat se na cestu – s milovanou Sárou, a pak 
se synem zaslíbením Izákem, dát přednost 
Bohu před potomkem zaslíbení. Předmětem 
obecného přislíbení v Gn 12,2 je však potom-
stvo a vlastní území, Abrahám se však od Gn 
11,30 potýká s neplodností milované manželky 
a musí důvěřovat opakovaným příslibům ze 
strany Hospodina (např. 13,14–18), vzdor vlast-
ním pochybnostem (15,2–3), slabostem (např. 
12,11–13; 20,2), válkám (Gn 14) zachovává důvěru 
v Boha a jeho příslibům, jakkoli je vystavena 
těžké zkoušce. Neustále se obrací k Pánu, tím 
je nám všem Abrahám příkladem. Všechno 
se odehrává během klopotného obstarávání 

Co na to Písmo?
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obživy pro lidi i stáda během života nomáda 
v poušti. V tomto prostředí dochází i k setkání 
v Gn 18. Abrahám při siestě rozezná ve třech 
kolemjdoucích Boží posly, kteří jsou nositeli 
nečekané naděje potomka Sáry, který dostává 
jméno „Smíšek“ – Jicchaq čili Izák, protože jeho 
devadesátileté matce Sáře přišla slova příslibu 
až nereálně směšná; a také se přimlouvá za 
Sodomu (slavná licitace počtu spravedlivých 
ve městě).

Syn zaslíbení Izák má být ve vrcholné zkoušce 
Abrahámova života obětován rukou vlastního 
otce. Významný je i detail, kdy jde Izák s otcem 
na horu, na zádech nese dřevo k oběti a klade 
mu otázku po zvířeti k oběti (22,7–8) a dostává 
se mu odpovědi: „Bůh sám si vyhlédne beránka 
k oběti“. Abrahámova víra tedy stojí na důvěře 
v Boží prozřetelnost, která mu pak skutečně 

v rozhodující chvíli zadrží ruku s obětním nožem 
(22,11–12). Odplatou za víru je Abrahámovi 
zachován syn, navíc se dozví o požehnání 
potomstvem v jeho rodině.

Po smrti milované Sáry kupuje první vlastní 
pozemek jako místo jejího i svého hrobu (Gn 23), 
posílá pro ženu synu Izákovi, který se s Rebekou 
po úžasném příběhu namlouvání utěší po smrti 
své matky (Gn 24). I Abrahám je nakonec plodný 
a velmi bohatý, tedy požehnaný (Gn 25*).

Požehnaný a vyvolený pro svoji poslušnost 
vůči Bohu vytváří obraz obrácení: oproti prvním 
lidem, kteří zhřešili neposlušností, Abrahám věrně 
Hospodinu přináší nejvyšší oběť. Je tady ovšem 
ještě i jiný Otec, který „neušetřil svého vlastního 
Syna, ale za nás za všecky jej vydal“ (Řím 8,32). 
A tato láska nás nutí k tomu, abychom opustili 
sebe a nechali se jím přesvědčit, co myslíte?

Kam ti ukážu  P. Pavel Větrovec
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Slavnostní zahájení naší diecézní synody 
proběhne v neděli 7. ledna 2024, na svátek 
Křtu Páně, od 10:00 v katedrále sv. Bartoloměje. 
Pontifikální bohoslužbě sloužené biskupem 
Tomášem, bude přítomen i apoštolský nuncius 
Jude Thaddeus Okolo. Při této bohoslužbě 
budou všem členům synodní rady předány 
jmenovací dekrety. Bohoslužba bude vhodná 
i pro děti, které se ke své vlastní bohoslužbě 

slova shromáždí v diecézním sálu na biskupství 
a připojí se k liturgii v katedrále při průvodu s dary.

V celé diecézi jsou pak všechny farnosti zvány, 
aby zahájení diecézní synody oslavily při svých 
vlastních bohoslužbách ke svátku Křtu Páně, a to 
přečtením dekretu o svolání synody, společnou 
recitací Modlitby diecézní synody, případně 
i vyhlášením možnosti navrhovat kandidáty 
na synodní delegáty.

Synodní novinky

Diecézní synoda svolána! 
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Volba synodních delegátů 
Delegáti se vybírají pěti způsoby: 1. delegáti 

z titulu funkce (diecézní biskup, emeritní 
biskup, generální vikář, soudní vikář, okrskoví 
vikáři, členové kněžské rady), 2. delegáti z řad 
kněží (volení za každý vikariát), 3. delegáti z řad 
farníků (volení za každou farnost), 4. delegáti 
z řeholních komunit, 5. delegáti jmenovaní 
biskupem.

Výběr kandidátů na synodní delegáty ve 
farnostech probíhá v několika krocích:
1. Koordinátor výběru – členové pastorační 

rady farnosti si v prosinci vybrali koordiná-
tora, který má ve farnosti na starosti volbu 
kandidáta na synodního delegáta.

2. Organizace volebního setkání – koordiná-
tor výběru obdržel kontakty na moderátory 
synodních skupinek, které byly ve farnosti 
aktivní. Koordinátor výběru členy těchto 
skupinek osloví s pozváním k účasti na 
společném volebním setkání spolu s pas-
torační a ekonomickou radou farnosti.  
Pokud některá synodní skupinka nebyla 
do konce roku oslovena, může se ozvat na 
synoda@bip.cz. 

3. Informovanost farnosti – aspoň 14 dní před 
konáním volebního setkání koordinátor 
výběru zajistí, aby byla celá farnost sezná-
mena s možností a způsobem navrhování 
kandidátů na volbu synodních delegátů 
a s nároky, které se na ně kladou. Kandidáty 
na synodní delegáty může navrhnout 
kdokoli z farnosti.

4. Volební setkání a vlastní volba kandi-
dáta – vlastní volba probíhá v atmosféře 
pastoračního rozlišování nesené vzájemným 
nasloucháním a modlitbou podle jasně 
daných pravidel (tajná volba, nadpoloviční 
počet hlasů). O výsledku volby je vyhotoven 
zápis, který se odešle do 29. února 2024 na 
synoda@bip.cz. 

5. Představení synodního delegáta – po 
potvrzení zvoleného kandidáta diecézní pas-
torační radou bude rozhodnutí o jeho volbě 
oznámeno mailem koordinátorovi výběru, 
který s administrátorem farnosti domluví 
termín a způsob jeho představení farnosti 
při nedělní liturgii spojeného s požehnáním 
pro jeho službu.

Podrobné informace k synodě i k výběru de-
legátů najdete na www.synoda.bip.cz.



32 Diecézní centrum mládeže

Proběhlé akce:

Let‘s dance
V pátek 24. listopadu proběhl v KD JAS na Slovanech v Plzni diecézní ples mládeže Let‘s dance. 

Tančilo a bavilo se na parketu asi 150 účastníků.

Setkání po SDM
Téměř padesát se nás sešlo na Setkání po Světových dnech mládeže, které se konalo v sobotu 

před nedělí Krista krále. Oslavili jsme tak společně  Světové dny mládeže, kterým dal papež 
František motto Radujte se v naději. I náš program se tedy nesl v duchu radosti a naděje.

DCM  
Diecézní centrum mládeže

DCM, Františkánská 11, Plzeň 301 00 (vchod vedle Muzea církevního umění)
Facebook: DCM Plzeň • Instagram: dcm_plzen • YouTube: DCM Plzeň
web: dcmplzen.cz • e-mail: dcm@bip.cz
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Tvořivý beYOUtiful
Adventní holčičí víkend se vždy nese v duchu tvoření, pečení, písní a pohody (a vůně skořice). 

Tentokrát nás bylo dvanáct a skvěle jsme si to užily. Navštívila nás také sestra Sofie, zdobila 
s námi perníčky a udělala nám luxusní bílkové pusinky. Holky se naučily uplést vánočku ze šesti 
a sedmi pramenů, vyrobily jsme si sójové svíčky a hrály se také karetní hry.

RESET
V sobotu 16. prosince se na DCM sešlo deset mladých k duchovní obnově. Hlavním motivem 

Resetu bylo ztišení a zklidnění před Vánoci. Obnovu vedl Tomáš Kadlec. Měli jsme dvě podnětné 
promluvy a spoustu času na svůj osobní rozhovor s Bohem. Celý den jsme zakončili mší svatou, 
diskuzí a večeří.

Připravované akce:
Více o všech našich akcích najdete na www.dcmplzen.cz/akce.

Maraton Pána prstenů
Promítání prodloužených verzí Pána prstenů na DCM v sobotu 3. února od 13:00. Maraton 

skončí v jednu hodinu v noci (v neděli), je možnost přespat ve vlastním spacáku na DCM. Akce je 
určena všem (nadšencům), není třeba se přihlašovat, účast na celé délce promítání není povinná. 

Deskoherní neděle
Odpoledne 4. února bude DCM otevřeno všem, kteří by si chtěli zahrát deskové hry a zažít spo-

lečenství trochu jinak. Vůbec nevadí, pokud jste se s deskovkami zatím příliš nesetkali – všechny 
tu přivítáme, všechno vás naučíme a hlavně se pobavíme. Ať už s partou, rodinou či sami, přijďte!

Minifor
Formační víkendovka pro ministranty a ministrantky od 10 do 18  let proběhne poslední víkend 

před postní dobou 9.–11. února na DCM Plzeň. Tématem bude liturgie doby postní. Více informací 
a přihlášky najdete již brzy na našem webu, Facebooku i Instragramu.

Léto 2024
Přihlašování na naše letní akce se spustí nejpozději začátkem roku 2024.

• Quest: Tábor pro všechny od 12 do 15 let, který se koná v Nečtinech 21.–27. července.
• Minitab: Ministrantský tábor pro kluky a holky od oltáře od 10 let se letos koná v prostorách 

kláštera Teplá 17.–24. srpna. 
• Creative: Tvůrčí minifestival pro všechny mladé duchem se uskuteční 30. srpna – 1. září v Teplé.
• Celostátní setkání animátorů (CSA) proběhne 12.–17. srpna v Kroměříži.

Fotky z akcí DCM naleznete 
na www.dcmplzen.cz/fotky.
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Knižní a jiné novinky

Advent ve starém domě Hana Pinknerová, Adéla Jaworek

Advent ve starém domě je kniha krásná a neobyčejná. Proč? Krásná proto, že obyvatelé staré-
ho domu se velmi podobají nám. I my – tak jako hlavní hrdinka knížky, laskavá a mezi sousedy 
oblíbená Alice – zažíváme před Vánoci velká očekávání, radosti, námahu i zklamání. I my někdy 
sbíráme odvahu, než druhým projevíme náklonnost a lásku. 

Labyrintem Bible Daniel Pastirčák

Rozsahem střídmá knížka z pera renomovaného spisovatele a kazatele 
Daniela Pastirčáka není akademické kompendium ani encyklopedická 
příručka. Autor v ní zve čtenáře na tématický výlet po třech stezkách, 
které mapují to nejdůležitější, co v Knize knih najdeme: vztah mezi 
Stvořitelem a jeho stvořením, identitu člověka rozkročeného mezi dob-
rem a zlem a nakonec i složité souvislosti mezi svobodou a zákonem.

Karmelitánské 
nakladatelství  
informuje
Bc. Tereza Pošvec Matyášová
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Kdo věří, není nikdy sám; Vzpomínky osobního 
sekretáře Benedikta XVI. Georg Gänswein, Saverio Gaeta

Jen málokdo poznal papeže Benedikta XVI. tak dobře a tak zblízka 
jako Georg Gänswein. A proto má smysl číst jeho vzpomínky.

Rút Biblickým textem provází Saša Jacobea

Kniha, která zdánlivě vypráví příběh jedné rodiny. Čtenář v ní však 
může objevit pozvání, aby se vystavil tématům, jako jsou umírání a smrt, 
předsudky, vztah k cizincům nebo nakládání s vlastním dostatkem. 
A taky leccos o laskavosti, věrnosti a podnikavosti. 

Recepty sestry Vojtěchy; To nejlepší z nepomucenské 
kuchyně Vojtěcha Fialová, SCB

Sestra boromejka Vojtěcha Fialová se s námi na stránkách své ku-
chařky dělí o tajemství italské, ale i české kuchyně. 

Nepřehlédněte informace Karmelitánského knihkupectví
Lednová otevírací doba
2.–7. ledna 2024 INVENTURA – ZAVŘENO
Od 8. ledna 2024 se na Vás opět těšíme 
v pravidelnou prodejní dobu:
Pondělí, středa, čtvrtek 9:00–17:30
Úterý, pátek:  8:30–16:30
Sobota:   9:00–12:00

Provoz prodejny a aktuální novinky v Kar-
melitánském knihkupectví Plzeň můžete 
sledovat i na Facebooku @Karmelitánské 
knihkupectví Plzeň nebo www.eshop.cirkev.cz. 
Objednávky pro farnosti zajišťujeme také na 
e-mailu kna@plzen.cz. 



36 Toulky diecézí

Navštívíme opuštěný kraj, jehož dějiny jsou 
stejně křivolaké jako  trasy potoků prodírajících 
se břidlicovými kaňony. Vítejte na Bezdružicku!  
Zaparkujeme nejlépe u osady Šipín, ještě než 
se silnice zkroutí do obávaných serpentin údolí 
úterského potoka.

Šipín ležící na ostrožně nad soutokem je zvláštní 
vesnice, kde stojí jen kostel, fara, škola a hájovna. 
Nejde kupodivu o opuštěnou a zbouranou obec, 
jakých známe z pohraničí nepočítaně – obyva-
telstvo totiž přicházelo do tohoto zvláštního 
centra z okolních osad a četných mlýnů. 

Valy, kterými je přehrazena šíje ostrožny, připo-
mínají dávnou historii osídlení. A další mohutný 
val lze tušit přes hluboké údolí naproti – říkalo 
se tomu Švédské šance. Na místě se nachází 
keramika doby bronzové a starší; pak před více 
než tisícovkou let tam stávalo rozlehlé hradiště 

jako centrum šesté lučanské provincie, zvané 
„Silvana“, slovanského kmene Lučanů. Bylo na-
konec zničeno požárem a zbytky spálené země 
se tu dosud na okrajích nacházejí. Po jeho zániku 
se objevuje raně přemyslovské hradiště právě 
na Šipíně a názory kmene Čechů a Lučanů na 
reformu státní správy byly zjevně dosti odlišné. 
Poslední památkou na Lučany byla zdánlivě 
nelogická příslušnost Šipína do žateckého (sic!) 
katastru ještě na počátku minulého století. 

Snad právě pro pohanskou minulost místa 
byl šipínský poutní kostel, prvně zmiňovaný 
někdy ve 14. století, zasvěcen sv. Barboře, která 
si s pohany také užila své. Sama světice zde dle 
pověstí několikrát rázně zasáhla proti čertům, 
kteří jednak hatili stavbu kostela, chtějíce 
materiálu využít ke stavbě hospody, jednak 
přímo sváděli vesničany. Dole v údolí je k vidění 

Toulky diecézí
Šipín – krajinou dávných hradišť

Aleš Grubr

Šipín – zdroj mapy.cz



Čertův kámen, kam světice jednoho rohatého 
mrštila takovou silou, že se tam obtiskl jeho 
obličej – vzhledem k tvrdosti břidlice to musel 
být opravdu pozoruhodný výkon. O kus dál je 
k vidění Čertova tůně i Čertova pec. Dlužno po-
dotknout, že slova se staroslověnským základem 
“čьrt“ (č-r-t) jako čert, črtat, čaroděj, atd. mají 
zřejmě původ v čarování, tedy v tažení čar, což 
je magická praktika známá už od úsvitu dějin 
a čert se tak jeví být spíše prastarým pohanským 
bůžkem než ďáblovým zaměstnancem na plný 
úvazek. Stejně si ale dávejte pozor, až si budete 
do deníku jen tak něco načьrtávat!

V polovině náročné stezky mezi vrcholovou 
plošinou a potokem vyvěrá pramen léčivé 
vody, u kterého stojí romantická 
roubená kaplička Panny Marie 
renovovaná roku 1892 knížetem 
Konstantinem z Löwensteinu, 
zakladatelem blízkých lázní. 
Hádejte, po kom se jmenují. Voda 
údajně léčí hlavně zrak a v kapli 
jsou také opřeny berle, které 
tam kdysi zanechal uzdravený 
poutník. Vzhledem ke strmosti 
svahu musí mít pramen opravdu 
mimořádné ortopedické účinky. 

Jen je ale potřeba věřit na zázraky, což nám 
dnes už moc nejde…

Údolím pak lze pokračovat až k nejromantičtější 
zřícenině západních Čech – hradu Gutštejnu. 
Potkáte-li cestou dýmem čpící bytosti oděné 
v cárech, nelekejte se. Nejde ani o čerty, ani 
o Lučany toužící po odvetě, jen jste potkali 
poslední exempláře ortodoxních trampů, kteří 
se ještě občas na Bezdružicku vyskytují…

Trasa po žluté značce Šipín–Gutštejn přes 
Bezemínské Hradiště je dlouhá cca 4 km a je 
velmi náročná s převýšením 150m;  naopak 
údolím Hadovky je to pohodlná cesta vhodná 
i pro kočárky. Ostrožna Šipína je mimo značené 
cesty prakticky nepřístupná!
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Šipín, kaple Panny Marie – zdroj mapy.cz

Zdroj Mapy.cz



Název kapitoly

1/24
3. 1. 9:00 – Karlovy Vary, magistrát, zaháje-

ní Tříkrálové sbírky

7. 1. 10:00 – Plzeň, katedrála sv. Barto-
loměje, pontifikální mše svatá na 
zahájení diecézní synody

9. 1. Plzeň-Litice, Kněžský den

Z diáře emeritního 
biskupa Františka

Titulní fotografie: logo Diecézní synody 2024–2026. Další fotografie v tomto vydání: Jiří Strašek, Václav Beneš, Soňa 
Pikrtová, Hana Zemenová, Aleš Grubr, Marek Badida, Eva Zábrodská. Ilustrace „Tři králové“: Barbora Švédová

Vážení čtenáři, vítáme také vaše obrazové a textové příspěvky do Zpravodaje,  
které můžete posílat na adresu zpravodaj@bip.cz nebo poštou  
(nám. Republiky 35, Plzeň, Plzeň, 301 00).
Web plzeňské diecéze: www.bip.cz.
Na vaše příspěvky se těší redaktorka Hana Zemenová.

22.–24. 1. Praha, plenární zasedání ČBK



Modlitba 
diecézní synody

Bože, náš milosrdný Otče,
ty nikdy neopouštíš svůj lid.

Procházíš s námi vším, co prožíváme,
a bez podmínek miluješ každého člověka.

Naplňuj nás svým Duchem,
abychom na společné synodní cestě

v lásce naslouchali jedni druhým,
odvážně odkrývali Ježíšovu pravdu

a s nadějí se vydávali po cestách života.

O to prosíme skrze Krista, 
našeho Pána.

Amen.

Maria, průvodkyně na cestě,
oroduj za nás!



1/24

1. 1. 10:00 – Plzeň, katedrála sv. Bartolo-
měje, pontifi kální mše svatá

 18:00 – Praha, Ekumenická bohoslužba

3. 1. 9:00 – Karlovy Vary, tříkrálové koledo-
vání s hejtmanem Karlovarského kraje 
a primátorkou Karlových Varů

4. 1. 16:00 – Plzeň, mázhaus radnice 
a katedrála, zahájení Tříkrálové sbírky 
a žehnání koledníků

5. 1. 9:00 – Plzeň, tříkrálové koledování 
s hejtmanem Plzeňského kraje a pri-
mátorem Plzně

7. 1. 10:00 – Plzeň, katedrála sv. Barto-
loměje, pontifi kální mše svatá na 
zahájení diecézní synody

9. 1. 9:30 – Plzeň-Litice, Kněžský den

12. 1. 9:00 – Praha, Školská komise ČBK

 12:00 – Praha, mše sv. v arkýři Velké 
auly Karolina

21. 1. 9:00 – Plzeň, kostel sv. Jana Nepo-
muckého, mše sv.

22.–24. 1. Praha, Plenární zasedání ČBK

24. 1. 17:00 – Tachov, kostel Nanebevzetí 
Panny Marie, mše sv. k oslavě 90. na-
rozenin P. Holešovského

27. 1. 10:00 – Plzeň, katedrála sv. Bartolo-
měje, mše svatá s obnovením řehol-
ních slibů

28. 1. 9:30 – Plzeň, Pastorační centrum 
Skvrňany, mše sv.

29. 1. 18:00 –Plzeň, Diecézní pastorační rada

Z diáře biskupa Tomáše

Zpravodaj plzeňské diecéze
vydává 1× měsíčně Biskupství plzeňské
nám. Republiky 35, 301 14 Plzeň
Odpovědná redaktorka: Hana Zemenová – zpravodaj@bip.cz
Evidenční číslo MK ČR E22167

Redakce si vyhrazuje právo upravovat zaslané příspěvky. 
Tiskne MK-tisk Plzeň.
Uzávěrka tohoto čísla: 15. 12. 2023
Uzávěrka příštího čísla: 15. 1. 2024


